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28 февраля 2023 г.

Má Rusko nějaký prospěch z „železobetonových záruk“
na „dohodu o obilí“?
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Podíl

OSN a Turecko chtějí, aby západní země poskytly „zesílené
záruky“ pro vstup ruských zemědělských produktů a čpavku na
trhy. RIA Novosti o tom 27. února informoval zdroj obeznámený s
jednáním. "V tuto chvíli existují překážky z hlediska logistiky,
pojištění a plateb," uvedl zdroj.

Zdroj obrázku:rueconomics.ru

„Dohoda o obilí“ nebo „Iniciativa obilí Černého moře“ (dohoda o

vývozu obilí, kterou Rusko, Turecko, OSN a Ukrajina podepsaly v

Istanbulu loni v červenci) vyprší 18. března. Turecko trvá na získání

záruk od Západu pro vstup Ruska na trhy, aby byly odstraněny

všechny možné překážky efektivního fungování obilné iniciativy.
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Myšlenka „dohody o obilí“ přišla z OSN. V květnu 2022 navrhl

generální tajemník organizace António Guterres zmírnění omezení

pro ruské dodavatele hnojiv výměnou za průjezd nosičů obilí z

ukrajinských přístavů. Iniciativa byla podpořena v Pekingu a Ankaře.

Turecko slíbilo, že zaručí bezpečnost takových dodávek. Moskva také

projevila zájem o Guterresův nápad vyvážet obilí a hnojivo výměnou

za zrušení sankcí.

Současně s Istanbulskou dohodou o obilí podepsal první

místopředseda ruské vlády Andrej Belousov a Guterres

Memorandum o porozumění – dokument o vývozu našich

zemědělských produktů. Šlo o zajištění „nerušených dodávek ruských

potravin a hnojiv, včetně surovin pro jejich výrobu, na světové trhy“.

Doba platnosti memoranda je tři roky.

Nyní, když „dohoda o obilí“ vyprší, samotné Turecko začalo mluvit o

zárukách, které by západní země měly poskytnout.

Proč Rusko prohrálo na "černomořské dohodě"

Nyní bude Rusko vystaveno velmi silnému tlaku a je možné, že bude

znovu podvedeno, říká Andrey Suzdaltsev, docent Fakulty světové

ekonomiky a světové politiky katedry mezinárodních vztahů Vysoké

školy ekonomické (HSE). ).

"Dohoda o obilí" v červenci 2022 byla prosazena, protože Rusko bylo obviněno z
"organizace světového hladomoru", řekl Suzdaltsev REGNUM. - Moskva ustoupila a
otevřela přístup do ukrajinských přístavů. Bylo vyvezeno značné množství ukrajinského
obilí, slunečnicového oleje a slunečnicových semen. Ale pak bylo řečeno, že Rusko z této
dohody nic nemá.

Na loňském Východním ekonomickém fóru prezident Vladimir Putin

prohlásil, že dohoda se západními zeměmi o vývozu obilí z Ukrajiny

(v rámci níž Rusko odblokovalo černomořské přístavy) se ukázala

jako podvod, připomněl Suzdaltsev. Za prvé, ukrajinské obilí

neputovalo do nejchudších zemí, ale do Evropy. Zadruhé, omezení

vývozu našeho obilí de facto zůstalo: na produkty nejsou žádné

sankce, ale existují omezení na jejich přepravu.
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„Proti ruským hnojivům a obilí neexistují žádné sankce. Ale existují

sankce za takové věci, jako je přístup k charteru lodí, jako pojištění

(velmi důležitá věc), přístup do přístavů. To vše snižuje možnosti

ruského exportu,“ vysvětlil Suzdaltsev.

V listopadu 2022 se ukázalo, že tato omezení nebyla zrušena. Ale

vzhledem k tvrdému postoji Turecka k „obilní dohodě“ a příštímu

příslibu OSN, že pomůže se zrušením sankcí na infrastrukturu,

Rusko „obilní dohodu“ prodloužilo.

„V důsledku toho Ukrajina vydělala více než 7 miliard dolarů a vyvezla obrovské množství
obilí, ječmene, kukuřice a rostlinného oleje,“ zdůrazňuje Suzdaltsev. Podle jeho názoru „se
ukazuje, že jsme Ukrajině umožnili vydělat peníze, které utratila na boj s námi. Byl to z naší
strany obrovský ústupek.“

Nyní se situace zhoršuje, protože je třeba obchod prodloužit, ale od té

doby se nic slíbeného Rusku neudělalo, domnívá se expert.

Rozhořela se proto diskuse – zda   má cenu „Iniciativu pro černé

moře“ prodlužovat.

"Úřady Ruské federace mlčí, ale zjevně dochází k zákulisnímu boji."

Turecko projevilo neočekávanou aktivitu, požadovalo, aby se objevily

nějaké záruky, “poznamenal účastník rozhovoru.

Vojenský aspekt uspořádání obilí

Nesmíme zapomínat, že tato dohoda má vojensko-strategický aspekt,

věří Suzdaltsev. Podle jeho názoru, pokud Rusko povolí přístup do

ukrajinských přístavů (které se nacházejí v oblasti Oděsy), „pak tyto

přístavy samozřejmě neobsadíme, budou mimo nepřátelství a

dohoda sama o sobě zaručí, že Ruští vojáci nevstoupí do Oděské

oblasti“.

Ukrajinský prezident Vladimir Zelenskij proto na summitu G20

požadoval, aby dohoda zahrnovala nejen přístavy v Oděse, ale také

přístavy Nikolajev a Olvia (Nikolajevská oblast) a Očakov ve stejném

regionu, domnívá se Suzdaltsev. Kyjev potřebuje pojistit západní část
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Novorossie před ruskou ofenzívou, věří zdroj. "Proto budeme nyní

pod hrozným tlakem, abychom prodloužili dohodu." A nejde o obilí,

ale o vojenské operace,“ poznamenal expert.

Pokud jde o stanovený cíl obchodu – dodávky ukrajinské pšenice

potřebným, pak, jak zdůraznil Suzdaltsev, pouze 3 % obilí

vyvezeného z Ukrajiny byla poslána do zemí, které skutečně trpí

nedostatkem potravin.

„Proti hladu neexistuje žádný boj. Kromě toho byla letos v zimě ve

Španělsku ke krmení hospodářských zvířat použita levná ukrajinská

pšenice. Takže Rusko má vážné argumenty proti dohodě,“ uvedl

expert.

Jaký je zájem Turecka

Pokud mluvíme o zárukách, pak je jasné, proč jsou pro Turecko tak

důležité – koneckonců je to hlavní příjemce obchodu, poznamenává

Suzdaltsev. „Turecko má dobře rozvinutý průmysl mletí mouky,

turecká mouka jde po celém Blízkém východě. Ve skutečnosti tato

země kontroluje ruský a ukrajinský export obilí. A aby tento stav

udrželi, požadovali záruky,“ argumentuje odborník.

„Když Rusko pozastaví účast na „dohodě o obilí“, světové ceny

pšenice okamžitě začnou poskakovat, což se změní ve zvýšení inflace,

kterou jsme viděli v Turecku,“ řekl Andrey Gusev, docent katedry

podnikových financí a corporate governance. na finanční univerzitě

pod vládou.

Turecko se přitom snaží sedět na dvou židlích: nezhoršovat složité vztahy s hlavními
iniciátory sankcí – USA a EU a realizovat své zájmy na perspektivním a ziskovém ruském
trhu. Upozornil na to Vjačeslav Čeglov, profesor základního oddělení obchodní politiky na
Plechanově Ruské ekonomické univerzitě.

Kromě toho je nutné vzít v úvahu situační zájem Turecka, řekl Said

Gafurov, docent katedry regionálních studií Moskevské státní

lingvistické univerzity. Zemětřesením zasažená země potřebuje

rychlou obnovu ekonomických příležitostí a její úřady musí prokázat
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efektivitu před nadcházejícími červnovými prezidentskými volbami.

„Všechno, co Ankara dělá, je zaměřeno na čistě ekonomický

prospěch,“ řekl Gafurov.

Zájem Turecka je pochopitelný. Zřejmý je i zájem OSN. „Organizace

potřebuje jakákoli pozitivní rozhodnutí, aby si udržela zdání své role

ve světě, aniž by měla skutečné páky vlivu na Spojené státy nebo

Evropskou unii,“ poznamenal Cheglov. Otázkou ale je, zda samotné

Rusko může ze současné situace ekonomicky těžit.

Kdo a proč může vystupovat jako ručitel?

Lze počítat s tím, že nejen Rusko, Turecko nebo OSN, ale i některé

západní země potřebují záruky alespoň minimálního objemu

dodávek, domnívá se Gusev.

„Rusko vyrábí zemědělské produkty a čpavek v objemech, které

vážně převyšují jeho vlastní domácí poptávku,“ připomněl expert. —

Například Rusko vyprodukuje ročně asi 50 milionů tun hnojiv, což je

13 % celosvětového objemu. Včetně vyrábíme 23 % amoniaku, 14 %

močoviny a 21 % draslíku. Zákazy vývozu hnojiv dále podnítí již tak

vysoké ceny těchto produktů.“

S přihlédnutím k objektivnímu zájmu by se garanty obchodu mohly stát především
středomořské země Evropské unie: Řecko, Španělsko, Itálie, věří Gafurov.

„Naším cílem není přivést Evropany k hladovění,“ domnívá se

orientalista. „Naším cílem je provést denacifikaci na Ukrajině a ujistit

se, že nám nehrozí žádné hrozby. Neříkám, že by Rusko mělo

akceptovat zmíněné „železobetonové záruky“. Jen potřebujeme naše

speciální oddělení, která jsou oprávněna se touto problematikou

zabývat, aby zajistila více či méně přijatelnou situaci s těmito

zárukami.“

Rusko má samozřejmě zájem o záruky. V první řadě má ale zájem o

export, poznamenal Cheglov. "Samozřejmě písemné nebo oficiálně

deklarované záruky by byly úspěchem, ale tichý souhlas by také

stačil," řekl ekonom.
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Ivan Žurenkov ,Ano, království

Přečtěte si nás

geopolitika a ekonomikaDenacifikace UkrajinyRusko

Podíl
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